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Titulní obrázek by bylo možné nazvat kamenné pole, kamenná řeka, kamenné moře, prostě kamenná 
krása. Není to však pouhý studený neživý kámen je to prostředí, které dává možnost bohatému 
společenství rostlin, často i vzácných. Staré stromy jsou bezpečným domovem nejrůznějších druhů 
ptactva, svědectvím je jejich zpěv, ale i tiché kroužení nad touto krajinou kamene. Pokud takové místo 
navštívíte zalité sluncem, můžeme pozorovat i obyvatele čtyřnohé i beznohé. Je to místo bohatého života, 
který je často ohrožován nesprávným počínáním návštěvníků. Na svých toulkách nepospíchejme, 
zastavme se na takovýchto místech tvořícími přirozený oltář a v tichosti nechme na sebe na chvíli 
zapůsobit tu krásu, tu sílu, ten klid.  Staneme se na chvíli plně součástí přírody, která nás obklopuje. 
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KMENOVÉ ZPRÁVY 

 
Výběr nejdůležitějších zestručněných zpráv 

 

Zápis 15.zasedání UNOS Praha 13.11.2002 
Přítomni:   sestra Jiřina Adéeová, bratři Jar. Chládek, Zd. Beránek,Vl. Jech, J. Kalenda, Zd. Kolečkář, Mil. 
Moravec,  Jul. Müller, I. Slavíček a J. Žáček. Omluveni: bratři P. Novotný a P. Husník. 
Program jednání: ���� schválení zápisu z jednání NOS 11.-13.10.2002 ���� kontrola plnění úkolů ���� krátké zprávy členů 
náčelnictva ���� rozprava o materiálu „cesta kmene OS“. 
Závěr rozpravy  3. konsultační skupiny na téma „Cesta k mladé generaci kmene OS“: Pro získání 
mladé dospělé generace postroverského věku do kmene OS je rozhodující angažovanost a postavení 
klubů OS ve střediscích. Kluby by se měly stát zázemím střediskové rady i prostředím, v němž mohou 
skupiny nejmladších členů kmene rozvíjet svůj vlastní program a činnost. 
Usnesení 15/1   NOS vyslovuje poděkování sestrám Květě Janatové a Haně Lukáškové a bratru Čestmíru 
Janatovi za zajištění celého programu zasedání NOS ve dnech 11.-13.10.2002  včetně  výpravy na hrad 
Střekov s kvalifikovaným historickým výkladem.                                                               Schváleno 9:0:0 
Krátké zprávy členů NOS 
Náčelník  br. Slavíček ���� jednal s vůdkyní Svojsíkova oddílu o zajištění dalších insignií Čestných let 
služby  65 + 7O let ���� při Parlamentu ČR vznikl z popudu poslance br. Ing. Bratského parlamentní 
skautský klub ����  Pro návrh „odznaku k 85. výročí založení kmene OS“ byly 17 autorům zaslány 
podmínky soutěže s výzvou k účasti���� službu duchovního rádce NOS přijal římsko-katolický biskup 
plzeňský P. František Radkovský ���� br. Novotný požádal z osobních důvodů o uvolnění z funkce 
zpravodaje NOS pro vzdělávání. 
Místonáčelní ses. Adéeová podala informace ze zasedání NJ ���� schválen ve 2. čtení Statut Junácké 
rezervace Červený Hrádek ���� schválen ve 2. čtení Hospodářský řád JUNÁKA ���� přijata úprava dotování 
táborů s vyúčtováním do konce kalendářního roku ���� okresní rady Junáka zůstanou nadále zachovány 
���� další  podrobné informace z VRJ a NJ jsou uvedeny v „Junák hlásí“. 
Usnesení 15/2 Náčelnictvo OS děkuje br. Novotnému za jeho činnost zpravodaje pro vzdělávání a přijímá 
jeho demisi na funkci ZPV.                                                                                                   Schváleno 8:0:0 
Místonáčelník br. Chládek ���� informoval o přípravě zasedání NOS v Liberci a Kmenové porady 
v Moravské Třebové. ���� upozornil na nesprávné vyplňování formulářů  žádostí o udělení vyznamenání. 
���� návrhy na udělení vyznamenání podepisovat podle posloupnosti dané na formuláři. 
Historická komise br. Müller: ���� informoval o závěrech zasedání Historické komise dne 26.10.2002 
���� předsedou HK byl zvolen br. Müller. 
Zahraniční zpravodaj br. Jech ���� informoval o vzniku ISGF 25. října 2003 „jubileum 50 let“. ���� došlo 
pozvání na Gildenforum a zasedání komitétu subregionu ISGFS v rakouském Grossarlu v lednu 2003 
���� došlo pozvání na konferenci subregionu ISGF  v Banské Štiavnici v srpnu 2003. 
Tiskový zpravodaj br. Žáček ���� informoval o jednotlivých tématech jednání Ústřední LŠ 9.-10.11.2002 
���� sběr příspěvků na Ročenku k  85. výročí OS nadále probíhá. 
Zpravodaj pro legislativu br. Kolečkář ���� informoval o přípravě novely Pracovního řádu NOS. 
 

Zápis 16. zasedání Náčelnictva kmene OS (UNOS) 11. 12. 2002 Praha 
Přítomni: sestra Adeéová, bratři Beránek, Chládek, Jech, Kolečkář, Kubát, Moravec Mil., Müller, Slavíček, Žáček. 
Omluveni: bratři Husník, Kalenda. 
Program jednání: ���� krátké zprávy členů náčelnictva ���� pracovní řád NOS – návrh novely. 
Náčelník br. Slavíček: ���� NJ schválilo rozpočet na r.2003 včetně rozpočtu NOSNJ ���� dosud neukončilo 
2.čtení novely Statutu kmene OS. V průběhu 2. čtení zazněl názor, že v případě schválení novely  Statutu 
hrozí  zrušení jeho platnosti se strany RSRJ, a tím de jure i kmene OS, viz zápis z jednání NJ �  Kmenová 
porada 2003 otevře předsněmové období. 
Místonáčelní ses. Adéeová: ���� podala informace ze zasedání náčelnictva ����  schválilo změnu Statutu ÚSA 
���� rozhodlo o prodloužení platnosti stávajících oprávnění předsedům a zkoušejícím ZK VZ, kterým vyprší 



Kmenové noviny OS 

 3 

platnost oprávnění k 31.12.2002 o jeden rok do 31.12.2003 ���� podle článku 147 Stanov Junáka si NJ 
vyhradilo pravomoc jmenovat nové členy Svojsíkova oddílu. 
Místonáčelník br. Chládek: ���� VNOS proběhne v Liberci ve dnech 28.–30.3.2003 (poplatek 250,-Kč) 
���� projednán základní program ���� kmenová porada proběhne v Mor. Třebové ve dnech 16.-18.5.2003 - 
(poplatek 250,-Kč) ���� projednán základní program ���� je žádoucí navrhnout oldskautské  „plošné“ 
vyznamenání (odstupňované), např. “Za oldskautskou službu“. 
Zahraniční zpravodaj br. Jech: ���� delegace do Grossarlu ve dnech 18 – 25. ledna 2003 ve složení: 
náčelník bratr Slavíček, manželé Wolfovi a bratr Mašek byla definitivně přihlášena. ���� v Bánské Štiavnici 
má ke konci roku 8 zájemců o účast. 
Zpravodaj pro legislativu br .Kolečkář: ����  získal do odboru legislativy čtyři kvalifikované právníky  
Tiskový zpravodaj br. Žáček: ���� br. Sýkora zpracoval novelu Kmenové knihy pro rok 2002 a statistiku 
kmene OS pro rok 2002 ���� Pozor v KK jsou některé kluby uvedeny duplicitně, tyto kluby při změně vůdce 
neruší původní registraci a v důsledku toho je klub registrován dvakrát. ���� br. Žáček se bude podílet na 
činnosti Metodické komise náčelnictva Junáka za NOS a PLŠ ���� na kmenové poradě 2003 bude 
formována dokumentační síť. 
 

Zápis ze 17. zasedání Náčelnictva kmene OS (UNOS) 15.01.2003 Praha 

Přítomni:  sestra Adeéová, bratři Beránek, Chládek, Jech, Kolečkář, Kubát, Moravec, Müller, Slavíček, Žáček. 
Omluveni: bratři Husník, Kalenda  Host: bratr Šmajcl – starosta pozdravil účastníky v průběhu jednání. 
Program jednání: ����  projednání zápisu z minulého jednání UNOS (11.12.2002) ����  návrh novely Pracovního řádu 
NOS (1. čtení) ����  zprávy členů náčelnictva. 
Návrh novely Pracovního řádu NOS  (1. čtení) 
V průběhu paragrafového čtení  byly projednány jednotlivé připomínky, které budou  navrhovatelem zahrnuty 
do  návrhu  pro druhé čtení. 
Úkol č. 17-6 navrhnout  pracovní náplň zpravodaje pro dokumentaristiku a  definovat práva a povinnosti 
předsedy historické komise.      Odpovídá: bratr Müller   T: 19.2.2003 
Zprávy členů náčelnictva 
Náčelník br. Slavíček: ���� Poděkoval organizátorům semináře ISGF „Šumava 2002“, zvláště pak bratrům 
Jechovi, Maškovi, Sofronovi a sestře Jechové ���� písemně poděkoval klatovskému klubu OS, Královákům 
za program i prostředí, které připravili pro naše zahraniční hosty při jejich návštěvě Klatov ���� předložil 
zkompletovaný dokument o semináři, který bude předán všem jeho účastníkům.  
Místonáčelník br. Chládek: ���� informoval o přípravě zasedání NOS v Liberci a přípravě kmenové 
porady v Mor. Třebové, zvláště pak o stavu přihlášek účastníků. ���� br. Chládek převzal od náčelníka 
Kmenovou knihu 2002, zpracovanou br. Sýkorou. 
Zahraniční zpravodaj br. Jech: podal další informace o zahraničních aktivitách, zvláště pak o přípravě 
akce „Dobrý skutek“ a přípravě subregionální konference ISGF v Banské Štiavnici. 
Zpravodaj pro legislativu br. Kolečkář: podal doplňující informace k úpravám návrhu novely 
Pracovního řádu NOS. 
Hospodář br. Moravec: ���� informoval o přípravě směrnice k proplácení cestovních náhrad a náhrad 
telekomunikačních nákladů (telefon, mobil, internet) pro členy ústředních orgánů Junáka, které připravuje 
ekonomické oddělení KÚJ. ���� o účinnosti směrnice bude podána zpráva na zasedání UNOS 19.2.2003. 
Tiskový zpravodaj br. Žáček: ���� podal informaci: o úpravách ve Kmenových novinách v roce 2003 (o 
pravidelných rubrikách Kmenových novin, Náčelnické poště, Historické komisi apod) ���� o koncepci 
připravované Ročenky kmene OS a stavu došlých redakčních příspěvků. 

Programové termíny 
2003 
28.- 30.3.VNOS    Liberec 
16.4. UNOS   Praha (ústředí) 
16.-18.5. Kmen. porada Moravská Třebová 
11.6. UNOS  Praha (ústředí) 
27.-31. 8. konf. subreg.  ISGF B. Štiavnica (SK) 

2004  
17.-24.1  36. evrop. forum ISGF Grossarl (A) 

červen  4. evrop. konference ISGF Canterbury (GB) 

2005 
19.-25.6.  24. svět. konference ISGF Lilenhammer (N) 
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Ze skautského    
světasvětasvětasvěta 
Ve World gazette Mondiale č.4, 

2002 je uveden článek 4. LŠOS. 

V něm se mimo jiné uvádí: 
 

V končícím roce Junák - kmen OS (COSG) 
zorganizoval 4. lesní školu pro vůdce a 
zpravodaje OS, jejímž hlavním cílem bylo 
pomoci tímto způsobem klubům OS. 
Doposud LŠOS úspěšně absolvovalo 75 
frekventantů. Podmínkou pro účast na LŠ 
je buď vůdcovská zkouška nebo 
odpovídající či vyšší kvalifikace.  

Frekventanti tvoří družiny, které 
vykonávají některé táborové práce, 
pomáhají v kuchyni, píší kroniku atd. Běh 
LŠ zahrnuje dva víkendy a 8 denní 
společný pobyt v létě. Letní táborový den 
začíná budíčkem, rozcvičkou a vztyčením 
státní vlajky, na což navazují čtyři 
dopolední a čtyři odpolední výukové 
hodiny. Následuje sejmutí vlajky, nácvik 
písní, příprava příspěvků do táborových 
novin. Den zakončují večery u táborového 
ohně. Program je rozdělen do tří 
základních bloků: „pro sebe“, „pro klub“ a 
„pro hnutí“. Základní náplň tvoří hodiny 
věnované duchovním základům skautingu, 
česká státnost, mezinárodní vztahy old-
skautek a oldskautů, historie oldskautingu; 
dále jsou to předměty pro lesních školy 
jako psychologie, pedagogika, právní 
minimum pro skautskou praxi, ekonomie a 
účetnictví, komunikace a rétorika, 
metodika klubové činnosti, skautská 
turistika, fyzická cvičení, aktivity v přírodě 
a případové studie. 

Jako povinný výstup absolventi předloží 
písemnou práci (příručku, učební text nebo 
technický návod). Absolventi se stávají 
členy Kruhu LŠ, což jim dává možnost stát 
se trvalými instruktory nebo organizátory 
postgraduálních kursů, účastnit se 
slavnostních příležitostí u táborového ohně, 
při závěrečném vyřazení absolventů apod. 
Absolventi lesních škol nosí šedý šátek 
s jednotným kruhovým textilním znakem 
LŠ se třemi tee-pee v rohu zadního cípu 
šátku a obvykle nosí také znak příslušné 
lesní školy na svém kroji. 

LŠ OS probíhají v úzké návaznosti na další 
vyšší vzdělávání v Junáku, zaměřené na 
kvalifikaci vůdců mladého hnutí tak, jak se 
vytvořilo v průběhu devadesátileté 
existence českého skautingu. Lesní školy 
neudělují tradiční dva dřevěné korálky, 
avšak bezpochyby splňují základní 
požadavky, jak jsou dány a uznávány 
v rámci WOSM a WAGGGS. 

Na poslední víkend v říjnu 2002 byla 
pozvána jako lektorka Gerda-Maria 
Pazdera (dřívější vicepresidentka ISGF). 
K tématu vztahů mezi ISGF, WOSM a 
WAGGGS podala vysvětlení, doprovázené 
diapozitivy, a zprostředkovala své 
zkušenosti a praktické rady k rozvíjení 
dvoustranné spolupráce (twinning) i 
k získávání mladších členů. Jako ocenění 
její pomoci českým oldskautům byl sestře 
Gerdě-Marii udělen druhý nejvyšší 
skautský řád Junáka(*/). 
________________ 
*/ jednalo se o Syrinx 
Důležitá poznámka: po celou dobu pobytu 
ses. G.-M. Pazdery se jí obětavě věnovala 
ses. Jana Skácelová – Pam (členka odboru 
mezinárodní spolupráce náčelnictva kmene 
OS). 
Vladislav Jech - Kamzík 
 

Celý projev ses. G.-M. Pazdery je otištěn 
v příloze tohoto čísla 
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DOBRÉ SKUTKY  
k výročí ISGF 

Rok 2003 přináší 50. výročí 
založení mezinárodního 
společenství ISGF. Bude 
vhodné vykonat ve všech 
členských zemích něco 

pozoruhodného, abychom ukázali, že jsme 
silná celosvětová organizace, která se 
zaměřuje na:  
� osobní zachování zásad Slibu a Zákona 
tak, jak byly dány Baden-Powellem,  
� vnášení těchto zásad do obcí, ve kterých 
členové žijí,  
� aktivní podporu skautingu v jedno-
tlivých obcích, zemích i na celém světě.  

Navrhujeme, aby členové společenství na 
celém světě se zapojili do projektu „Dobré 
skutky“, které by v tomto roce byly konány 
v obzvláště intenzivní míře. Vyzýváme Vás 
všechny, ať jste bohatí či chudí, ať žijete 
v blízkých či vzdálených zemích, ať Vaše 
skupiny jsou velké či malé, nebo dokonce 
pracujete jako jednotlivci, abyste se Vy 
všichni zúčastnili těchto oslav. Můžeme 
zapůsobit silně jedině tehdy, když se 
účastní celé naše Společenství.  

Není to soutěž, nebudeme porovnávat. 
Žádný projekt není cennější než jakýkoliv 
jiný. Od každého očekáváme pouze, že 
bude dělat to nejlepší, co umí. Navrhujeme 
aby: „Dobré skutky“ byly vykonány 
v období od 2. dubna do 24. října 2003.  

Je možné zúčastnit se více než jednoho 
projektu, pokud na to stačí zdroje. „Dobré 
skutky“ mohou být konány na jakékoliv 
úrovni členské organizace. Všichni členové 
tohoto společenství by se měli zapojit na 
takové úrovni, která odpovídá jejich 
vlastním podmínkám daným věkem i 
počtem místní skupiny, prostředím, 
financemi nebo jakýmkoli jiným faktorem, 
který může ovlivnit jejich úsilí.  

Všechny projekty musí být ukončeny do 
24. října. Měly by být zahájeny jen takové 
projekty, které mohou být dokončeny 
v tomto časovém rozmezí.  

Výsledky by měly být předány v Den 
společenství 24. října 2003. Nejdůležitější 
je, aby projekt „Dobré skutky“ Vám přinesl 
pobavení a vědomí soudržnosti.  

Jestliže společenství vezme tento projekt za 
vlastní a aktivity budou podnětné a 
hodnotné, pak je možnost našeho 
zviditelnění na všech úrovních. Pak toto 
úsilí nejvyšší měrou podpoří práci a 
hodnotu naší organizace.  

Úspěch oldskautů a oldskautek, kteří stále 
zachovávají skautské ideály v každo-
denním životě, závisí na nás, členech 
společenství. Ať pracujete a bavíte se na 
jakékoliv úrovni, přispějte svým podílem a 
učiňte náš projekt světovým a 
smysluplným úsilím.  

Na začátku roku 2002 obdržíte další 
zprávu, která Vás seznámí s moni-
torovacím systémem potřebným k zajištění 
našeho společného úsilí. Zpráva bude také 
obsahovat nějaké návrhy a nápady, které 
nás mohou nasměrovat. Tyto návrhy 
nebudou však pro Vás závazné. Vy znáte 
nejlépe svou zemi, oblast i okolnosti. Jen 
Vás prosíme, abyste se zúčastnili a udělali 
vše, co bude ve Vašich silách. Jim Dryden, 
člen Světového výboru zodpovědný za 
předložený projekt  

Překlad: Jana Skácelová 
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Z klubů 
PRAŽSKÁ DRUŽINA SO 

(19. února 03) Schůzka 
byla věnována hlavně 
administrativě a tvorbě 
celoroční činnosti.  
Rádkyně ses. Amlerová 
přivítala nováčky oddílu 

Majku Svobodovou, br. Jaroslava 
Skoupého a br. Vrecla. a oznámila nám 
přechod br. Peroutky ze Středočeské 
družiny. Oznámila nepříjemnou zprávu, 
ústředí objevilo další formální závadu na 
předložené žádosti přijetí br. J. Müllera a 
neprojednalo ji.  
Naše sezení navštívil tajemník Pražské 
rady, aby nás seznámil s činností tohoto 
tělesa a pozval nás na zádušní mši za sestru 
Dagmar Skálovou - Rakšu (20. 2.) 
v kostele sv. Kříže Na Příkopech a 
ekumenickou bohoslužbu ke Dni Sesterství 
konanou (22. 2.) v evangelickém sboru 
v Libni a připomněl Jiřskou pouť konanou 
v sobotu (26. 4.) u premonstrátů ve 
Strahovském klášteře. Značnou část svého 
příspěvku věnoval připravovanému 
Almanachu ke 35. výročí tradičního 
„nejlidatějšího“ skautského podniku 
Zimního přechodu Brd. Vyzval pamětníky 
ke spolupráci. Informoval nás o probíhající 
soutěži na tvorbu medaile pro 
vyznamenávání krajů. Sbor nositelů 
Skautské lásky nás požádal o kontrolu 
žijících pražských nositelů. Pozval nás 
jménem PRJ a Družiny strážců Svojsíkova 
hrobu ke slavnostnímu otevření Národního 
skautského památníku v sobotu (10. 5. ve 
13:00) v Krematoriu Strašnice. Závěrem 
připomenul možnost členů SO navštívit 
zasedání Rady pražského kraje. 

Přes řádící chřipku se nás sešlo téměř 
padesát, a tak bylo slyšet hlasy, zda 
bychom neměli zasedačku „připumpovat“.  

Gog 

LEDEČTÍ OLDSKAUTI na Zhůří 
Dnes odesílám svojí vnučce do Prahy text 
článku se vzpomínkou na návštěvu Zhůří na 
Šumavě, kde stojí památník padlých 
Američanů, příslušníků 90. pěší divize 3. 
armády Generála Pattona. Doufám, že mi 
vyhoví, jako dosud vždycky, a odešle Ti text 
E-mailem, který Ti 1épe vyhovuje než 
dopis. Posílám Ti také fotku, desky 
pomníčku. 

Lépe činí, kdo pěšky 
cestuje, a třebaže už 
šumavskou krajinou mnohé 
cesty vedou, přesto poznat ji 
blíže a ještě odlesk starých 
časů někde dohledat a 

potkat se s domněle dávno ztraceným, to 
vyžaduje vydat se na osamělé stezky, kam 
málokdo zabloudí a ptát se i starých nápisů 
na opuštěných náhrobních kamenech 
zanedbaných hřbitovů.  

Komu dnes něco říkají názvy Stodůlky, 
Hůrka, Gsenget. Zmizely vesnice, hřbitovy, 
kostely, když v padesátých letech vznikala 
pásma vojenských prostorů a my tu na 
svých každoročních výpravách potkáváme 
jen vzpomínky starých map s původními 
ještě názvy a někde potkáme i takové 
příběhy, které nás opakovaně přivádějí na 
mnohá z těch míst. Tak je tomu i s tím, kde 
stávalo kdysi Zhůří. 

Vracíme se sem teď každý rok znovu, 
rozhlížíme se a odhadujeme, kde stával 
kostel, ves s více jak devadesáti domky. 
Jen pár starých stromů, křížek se starým 
letopočtem. Jen pláně do široka na obě 
strany od potoka, který se točí v četných 
zákrutách  údolím mezi Hadím vrchem, 
Javornou a Gerlovou pasekou. 

Co nás sem tolik táhne, proč se vracíme? 
Stojí tu, před třemi lety postavený, 
skromný památník. Žulový kámen, černá 
mramorová destička s dvojjazyčným 
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nápisem. Co se tu vlastně stalo? Dne 
4. května 1945 ukořistili příslušníci SS dva 
kolové obrněnce M8 a čtyři Jeepy. Nikdo 
z velení XII. sboru americké armády 
netušil, že právě tato událost vyústí 
následující den v tragédii. Když se rota „I“, 
patřící k 90. pěší divizi 3. armády 
legendárního generála Pattona, přiblížila ke 
Zhůří, stála tato vozidla na návsi. Američtí 
vojáci, jedoucí od Starého Brunstu 
v domnění, že ve Zhůří jsou už kolegové 
z průzkumné kavalerie, blížili se bez obav. 
V tvrdém boji, ke kterému došlo při 
střetnutí muže proti muži a dům od domu, 
padlo 24 německých vojáků a 76 bylo 
zajato. Na straně Američanů bylo 
10 mrtvých a stejný počet raněných. 

Teď tu stojí skromný památník. Poslední 
památník americkým vojákům na našem 
území a jediný věnovaný 90. pěší divizi. 
Právě těmto vojákům, kteří tu už vlastně na 
konci války, 5. května, nalezli zákeřnou 
smrt. Na evropský kontinent vstoupili 
vojáci této divize 7. června 1944 na pláži 
Utah v Normandii a zúčastnili se všech 
důležitých bojových operací ve Francii, 
Lucembursku, Belgii, Německu a jejich 
dramatická cesta končila v Čechách. 
Bojové ztráty této divize patřily 
k nejtěžším. 3 930 mrtvých, 14 386 
raněných. Nelze procházet tento kraj a 
nezastavit se, nepoklonit obětem v malé 
kapli, která tu byla nedávno postavena 
blízko místa, kde stával kostel, který, 
bohužel, nepřečkal působení naší armády, 
jakož i celá vesnice Zhůří. Teď ta místa 
navštěvujeme pravidelně každý rok. Uschlé 
květy vyměnit za čerstvé z plání, kam 
dopadaly střely ten osudný den na konci 
dlouhé cesty. 

Kromě staré historie se tu setkáváme 
s novou, třebaže samo Zhůří už na nových 
mapách nenajdeš. 

St. Kovařík - Sonny 

Musím prozradit zmínku o vnučce. Tak 
jako mnoho oldskautů není Sonny vybaven 
počítačem. Články od něj podle potřeby 
dostáván prostřednictví E-mailu od jeho 
vnučky Jany. Je to příkladná podpora 
Kmenových novin nejmladší generací. 
Patří ji za to vřelý dík.               Gog 
 
V DOKSECH  
oldskauti  nespí 
Také oldskauti v Doksech pomáhají při 
náboru nováčků do našich oddílů.Využívají 
k tomu akce pro veřejnost, jako byly již 
letos „třinácté Dokské pověsti“. 

Členové pěti oddílů střediska Junáka 
v Doksech uspořádali pro rodiny s dětmi 
putování do středověku. Vytvořili malé 
skupiny herců a hereček, sehnali kostýmy, 
rekvizity a pustili se do zkoušení „pověstí 
Máchova kraje“. 

U příležitosti skautského vánočního trhu na 
náměstí zorganizovali oldskauti s ostatními 
oddíly hru, pochod s lucerničkami, 
svíčičkami v lahvích a lampiony po 
zastrčených temných zákoutích města. 
U startu rodiny s dětmi a skupinky dětí se 
skauty obdržely „průvodní list opravňující 
jít po cestě do středověku“. 

Na deseti místech skauti a skautky odehráli 
krátké pověsti jako „O ctné paní Jarmile“, 
„O založení velkého rybníku“, „O čertově 
věži na Bezdězu“ a další. 

Na náměstí si všichni mohli koupit drobné 
dárky pod stromeček, které děti vyrobily, 
což byl vhodný příspěvek pro činnost 
střediska. Cílem bylo, aby si rodiče našli 
čas, i když byl všední den, pátek a 
v podvečer vzali své děti za ruce a věnovali 
se svým ratolestem. Pro některé děti bylo 
dárkem vánoční jízda na ponících po 
náměstí. Děti poznaly, že pohled na svět 
z koňského hřbetu je opravdu jiný. 
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Všechny děti u cíle cesty v městském 
informačním centru dostaly na památku 
„Lístek od Alžběty“, že se zúčastnily cesty 
do dokského středověku a jako vzpomínku 
na krásně prožitý podvečer s rodiči, 
prarodiči, kamarády a skauty, na který tak 
brzo nezapomenou. Celá akce byla opět 
dobrou propagací skautingu a ovlivňuje 
rozhodnutí nováčků a dává příležitost, aby 
se také oni přihlásili do oddílů. 
Až děti budou doma usínat, tak určitě uvidí 
znovu plamínky svíčiček, které symbolizují 
naději v lepší svět, kde najde své místo 
pravé přátelství, bratrství, porozumění, 
láska i rodina. 
Mimoň, Nová 247 

Jiří Řeháček-českolipský Balú 

 

ROZLOUČENÍ S LÉTEM, 
přivítání podzimu 

(Polná) Jako každý rok, i letos, 
když měsíc dorůstá a 
přicházejí pohádkové světlé 
noci naplněné měsíčním 
kouzlem, jsme s bratrem 
Dževem navštívili naši 

základnu Ochoz. 
Bylo to odpoledne v den před úplňkem 
v měsíci zrní (22. srpen). Chtěli jsme 
připravit vše potřebné pro setkání OS, 
přátel Českého červeného kříže, loutkářů a 
ochotníků na vítání úplňku. Počasí nám 
tentokrát přálo a les vydal ze své úrody 
bohatou nadílku hub, včetně krásných 
hřibů, které nám bylo skoro líto sklízet 
z jejich nádherných seskupeni a 
v nabízeném množství. Bylo to nádherné 
zakončení naší odpolední procházky. Náš 
houbařsky úlovek jsme začali zpracovávat 
na houbový guláš, ač se nám téměř těch 
hřibů zželelo. 

Za světla petrolejové lampy a svíček se 
smažila cibule s obavou, aby se jídlo 
podařilo v patřičné kvalitě pro všech 20 
účastníků. 
Nadešla očekávaná chvíle na posezení před 
chatou. Velebné tóny se rozléhají mocně 
do světlé noci. Žáby ruší ticho noci spícího 
ochozského údolí. Vzadu za lesem se 
konečně ukázal velký, kulatý, kotouč 
měsíce. Na tuto úchvatnou chvíli se vždy 
moc těšíme, je to pro nás pokaždé zážitek, 
který lze jen těžko popsat slovy. Čekáme 
až měsíc vyjde v celé své nadpozemské 
kráse. Vychází pomalu a důstojně, právě 
tak, jak se sluší na „Jeho Měsíční 
Majestát“. Konečně nám vysoko nad námi 
ukazuje svou tvář. Je jasný, veliký i 
záhadný. Pro nás skauty, a vůbec pro 
všechny milovníky přírody, je takový 
okamžik cestou k pokoře, k obdivu 
velikosti přírody i celého kosmu. Věřicího 
člověka toto vede k poznání veškerého bytí 
i Božího díla. Právě vnímání krásy kolem 
nás je jednou z cest k obohacení života. 
Když se za takovéto jasné noci dívám na 
hvězdné nebe a nechám se unášet tímto 
velkolepým divadlem, načerpám vždy 
novou sílu a energii, je to nádherné, 
božské. Lituji, že se o tuto krásu a zážitek 
nemohu podělit se svými nebližšími. 
Za našeho posezení jsme toho mnoho 
nenamluvili, neboť jsme vnímali další 
momenty úchvatné krásy, to když před 
měsícem v úplňku připlouvaly opary 
mraků a louka byla poseta tisíci světélky, 
jež svit měsíce rozžehnul v kapkách rosy 
na konečcích trávy, na listech stromů. Naše 
pozorováni této krásy skončilo pozdě po 
druhé hodině v noci. Dalšímu dějství 
kouzelné noci jsme přihlíželi z tepla svých 
spacáků a otevřených okenic chaty. 
Ráno louka svítila sluncem ze síti pavučin. 
Les byl již také vzhůru. Sluníčko vesele 
prokukovalo mezi stromy a vrhalo na 
všechno své zlaté paprsky. Po dobré 
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snídani se ve mně probudila touha či 
zvědavost podívat se na včerejší nedaleké 
naleziště hříbků. Nechtěl osem věřit svým 
očím. Nůž jsem měl zavřený, ale má 
houbařská vášeň zvítězila a za chvilku jsem 
měl úlovek asi dvaceti hříbků. Byl to hezký 
začátek dnešního dne našeho klubového 
setkání. Kim 

 
BETLÉM 
K vánočním svátkům neodmyslitelné patři 
betlémy, velikosti malé, dřevené, papírové, 
skládací, loutkové i keramické, ale i velké 
mnohafigurkové. O Vánocích roku 1999 
zdobila náš hlavní kostel větší výstava 
různých betlémů, kde byly vystaveny i 
staré vzácné betlémy lidových řezbářů. 
Výstavu tehdy navštívilo nejen mnoho 
stovek farníků a našich občanů, ale i 
návštěvníci mnoha desítek autobusových 
zájezdů. 
Po skončení výstavy a při úklidu těchto 
betlémů jsme se od P. Krčka dověděli, že 
výstava betlémů v roce 2000 v kostele 
nebude. Uvažovalo se o betlému v jiném 
provedeni. 
František Vacek, oldskaut, který též 
vystavoval svůj loutkový betlém, navrhl, že 
by se mohl zhotovit betlém z figur 
v životní velikosti a instalovat jej do 
Školské brány, bývalé kaplanky, nyní 
budovy české policie. Tento nápad nosil 
v hlavě již delší dobu a hovořil o něm 
kdysi se svými kamarády. Nyní se tedy 
naskytla vhodná doba jej realizovat. Návrh 
byl přijat a odsouhlasen nejen P. Krbkem, 
ale i polenským panem starostou. 
A protože br. Fr. Vacek nemá nikdy daleko 
od slov k činům, začal se starat. První jeho 
tři ovečky vzbudily nadšení, Několik 
truhlářů i jiných dobrovolníků přiložilo 
ruku k dílu a za kratší dobu stály v garáži 

děkanství kostry budoucích pastýřů, 
řemeslníků, paní či dívek a samozřejmé sv. 
Josefa a P. Marie. Začalo shánění látek, 
vycpávek a obleků, neboť se figury musely 
nejprve pořádné obalit - podvléknout. Ruku 
k dílu nyní přiložily ochotné ženy i členky 
Červeného kříže a polenského Junáka, 
které obětavě několik odpůldnů figury 
obalovaly a oblékaly. Stavěl se domek pro 
Svatou rodinu, ten přijel až z Věžnic. 
Některé polenské firmy a podniky 
věnovaly dřevo, osvětlení, stromky atd. 
Nejsou jmenovány, neboť by se nechtíc 
mohlo na někoho zapomenout. Jim i vám 
ostatním patří upřímné poděkování! Br. Fr. 
Vacek však zasluhuje zvláštní velké 
poděkováni nejen za práci, ale i za režii 
celé výstavy! 
Přáním všech bylo přiblížit vánoční tradici 
stavění betléma, jinému pojetí, než na jaké 
jsme byli v Polné zvyklí. Pro mnohé to 
možná bylo milé štědrovečerní překvapení. 
A snad se i podařilo. 
Za středisko JUNÁKA Polná 

Lu a Kim 

 
ZE STRAKONIC 

Předvánoční setkání 
Na pozvání členů klubu 
oldskautů z Volyně jsme se 
16. prosince my, strakoničtí 
OS, vypravili na návštěvu 
jejich nově budované 
klubovny. Vyrazili jsme 

odpoledne, někteří vlakem, druzí auty. 
Sešli jsme se na prostranství před budovou 
a zde nás uvítali bratři, vůdce klubu a 
bývalý střediskový vůdce. Místní 
oldskautky zastoupily jen dvě sestry. 
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Ve velké klubovně byla ozdobena 
borovice. Usedli jsme ke stolu a na zahřátí 
jsme pili čaj a kávu. Pak nás bratr Vilner 
seznámil s tím, jak skauti tuto budovu 
získali od městské správy: měla to být 
moštárna, ale tento záměr se neuskutečnil. 
Protože dosavadní klubovna byla již ve 
špatném stavu, tak skauti rádi přijali 
nabídku na přebudování tohoto objektu, 
kde bude více prostoru. Začali s úpravami, 
ale ještě není všechno hotovo, zatím je 
zařízena velká klubovna a kuchyňka. 
Pracuje se však s velkým úsilím na 
konečných úpravách. 
Potom jsme si při kytaře zazpívali, zahráli 
jsme si hru jako vzpomínku na naše mládí 
a když čas přátelského setkání pokročil, 
museli jsme se rozloučit. Věříme však, že 
budou další setkání. 

Na závěr roku 
Stalo se už tradicí, že poslední schůzka 
v roce bývá slavnostní. Přípravy na ní 
děláme ještě před Vánocemi a také na ni 
zveme své přátele. 
V pondělí 30. prosince sestry nakoupily 
vše potřebné k občerstvení, sladké 
pochoutky každý přinesl z vánočních zásob 
a v klubovně již od 15. hodiny se 
připravovalo naplno. Když pak o hodinu 
později přicházeli hosté, bylo na 
prostřených a vyzdobených stolech vše 
nachystáno. 
Z Prachatic přijel bratr Navik. Z druhého 
klubu našeho střediska se dostavilo několik 
členů, dále vůdce střediska s manželkou a 
dcerou a také náš stálý přítel Karel, člen 
Sokolské jednoty. 
Vůdce našeho klubu, bratr Václavík, 
schůzku zahájil přípitkem, pak jsme si 
přečetli četné vánoční a novoroční 
gratulace, mezi nimiž nechybělo krásné 
hrající přání od přátel Fay a Mika z Anglie. 
Dále se pak rozvíjela zábava při zpěvu i 
hodování. Písniček se vystřídalo hodně za 

doprovodu harmoniky bratra Jindry a 
přizvukování vozembouchem, kterého se 
ujal jako vždy bratr František. 
Všechno ale má svůj čas a k loučení dají 
vždy podnět ti, kteří začnou pospíchat 
domů, ostatní se pak přidávají. Bylo kolem 
23. hodiny, když jsme po úklidu opouštěli 
klubovnu a rozcházeli se s tím, že se 
sejdeme na Novoročním pochodu. 

Novoroční pochod 
Na Nový rok 2003 napadlo přes noc dost 
sněhu, a tak jsme se sešli na srazu 
k Novoročnímu pochodu v očekávání 
hezké vycházky zimní krajinou.  
Bylo nás proti jiným létům málo, protože 
mládež z oddílů podnikala jiné akce. Od 
bratra Kubišty jsme dostali pamětní listy, 
ale bez mapky, takže jsme předem neznali 
trasu pochodu. 
Nejprve jsme šli po silnici směrem ke vsi 
Droužetice, ale odbočili jsme do lesa pod 
kopcem Ryšavý, který jsme prošli a přes 
silnici za Rájem jsme se dostali zase do 
lesa vrchu Kuřidlo. Po úpatí jsme jej 
obešli. Lesní cesty byly pod sněhem 
umrznuté a terén byl dobře schůdný. Když 
jsme zase z lesa po dvou a půlhodinové 
vycházce vyšli, otevřel se nám pohled na 
zasněžené město. 
Zakončili jsme Novoroční pochod u 
Václavíků, kde jsme se ohřáli, odpočinuli 
si a večer jsme šli do města, abychom 
zhlédli podívanou na ohňostroj, který na 
20 minut rozzářil oblohu světelnými 
efekty. 

Leden 2003 - Hermanová 
 

NOVÁ TRADICE ? 
Juniorský klub OS č. 317 ze 
3. střediska v Příbrami si dal 
úkol v předvánoční době 
vykonat další dobrý skutek a na 

sobotní podvečer 21. prosince 2002 pozval 
do klubovny 2. oddílu na příbramské faře 
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na „1. předvánoční čaj o páté“ nejen členy 
svého klubu OS, ale i sestry a bratry 
z ostatních příbramských klubů OS. Na 
pozvánce byla i tajemná douška 
„s překvapením“. 

Ne všichni pozvání sestry Lídy Stočesové - 
Skrblíka přijali, někteří se omluvili, někteří 
dali přednost předvánočnímu shonu a 
prostě  nepřišli, ale těch jednadvacet sester 
a bratří si při čaji a vánočním cukroví 
v poklidu popovídalo o věcech, na které při 
normálních schůzkách klubu nezbývá čas. 
A přišlo  i to slíbené překvapení, před 
shromáždění se postavila pětičlenná 
rytmická skupina oldíků z juniorského 
klubu OS, která pod vedením br. Vojty 
Šamšuly rozhýbala i někdy bolavé klouby 
posluchačů, když si podupávali v rytmu 
bezvadně zahraných i zazpívaných 
spirituálů či rytmicky upravených koled. 
Byl to jen dobrý skutek nebo začátek nové 
oldskautslké tradice v Příbrami? Díky, 
junioři OS!  

Kudla 
 
139. OS klub TÁBOR 

zprávy z činnosti klubu 
Musím se ještě vrátit 
k povodňové sbírce, bylo 
vybráno celkem 4 500 Kč a 
rozděleno 2 tisíce středisku 

Tábor, zbytek pro nejvíce postižené 
středisko Veselí nad Lužnicí. 

Loučení se starým rokem jsme měli letos 
dvakrát, jednou tradiční ve skautské 
klubovně v Sezimově Ústí a podruhé, na 
žádost členů chodících s hůlkou, na 
přístupnějším místě ve městě v klubu 
důchodců. Ukázalo se, jak jsme zestárli. Na 
tuto druhou schůzku přišla většina členů. 
Obě rozloučení se ale povedla, včetně 
pohoštění. 

Potěšením bylo i to, že i přes přibývající 
věk se nás, oldíků, sešlo na Štědrý den 

v Příběnicích (táborská tradice) opět více 
jak 10, i když část cesty jezdíme autem. 

Leden Lednová schůzka měla být tzv. 
„hrací“, různé kvízy, kimovky, skládačky. 
Bratr Vančata - Juraj, vše pečlivě dva dny 
připravoval, ale na hraní vůbec nedošlo 
(což Juraj doma jistě dodatečně oplakal!). 
Bratr Jan Vacík - Sam, náš bavič a 
kytarista měl totiž osmdesátiny a přinesl 
jako pohoštění tolik lahůdek, že jsme jen 
jedli, vzpomínali, povídali a zpívali. Tímto 
mu také v Kmenových novinách dodatečně 
blahopřejeme. Je v klubu již jedenáctý člen 
v tomto věku. 

Den sesterství jsme si trochu zpestřili 
malou soutěží o nejlepší „štrůdl“. Do 
soutěže se přihlásilo 10 sester a pro první 
tři jsme připravili i ceny. Zvítězila sestra 
Wágnerová, o druhé místo se dělily sestry 
Doubková s Vančatovou a třetí místo 
získala sestra Fulínová. Byla při tom 
legrace a myslím, že porota, kterou jsme 
vlastně byli všichni, se dost dlouho na 
žádný štrůdl nepodívá. 

Uvítali jsme, že Skauting zveřejňuje 
životopisy našich zakladatelek a hned jsme 
jeden společně četli (Popelka Biliánová).  

V rámci 50. výročí ISGF jsme na březen 
přichystali pro táborskou veřejnost 
odpoledne k seznámení s činností OS 
klubu. Budou se promítat videozáznamy ze 
setkání v Novosedlech (Jihočeská župa), 
z meziklubového setkání v Sezimově Ústí a 
z pochodu do Příběnic. K nahlédnutí budou 
i kroniky klubu a další fotodokumentace. O 
této akci pak napíši do Kmenových novin. 

Také jsme se přihlásili k padesáti 
dobrým skutkům. Vím, že je to pro vás 
věc již známá, ale vyrábět panenky 
KIWANIS nikoliv jednorázově, ale 
průběžně je dodávat do nemocnice na 
dětské oddělení, není maličkost. KIWANIS 
klub nám dodává různá vyřazená 
prostěradla či zbytky látek, Silon a.s. 
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dodává střiž na vycpávání a pro nás to 
znamená: nakreslit na látku, nastříhat, sešít, 
obrátit, vyžehlit, vycpat, zašít a obléci, a 
ještě odvést do nemocnice. Pro 10 až 12 
párů rukou to není zrovna maličkost. 
Všechny tyto práce konáme zdarma, 
KIWANIS klub nás zve 1x za rok na 
adventní koncert. 

 
Také všem oznamuji, že v červnu (asi 10.) 
se opět chystá celodenní meziklubové 
setkání v Sezimově Ústí. Případní zájemci 
v omezeném počtu jsou vítáni. Kontakt na 
mě je telefonem č. 381 263 088. 
5. února 2003 HAJOS 

KLUB OS 74. stř. Pramen  
Zpráva o činnosti za rok 2002 

Proti času není zbraň,  
všichni platíme mu daň,  
ale proč se jen tak vzdát,  
pokud žiju, žiju rád. 

(K. Vary) Další rok je opět za 
námi a proto tak, jako každým 
rokem, ohlížíme se po našem 
oldskautském putování v roce 
2002. Náš klub zastihla těžká 

rána odchodem naší výborné kamarádky 
Dany Sadské do "Věčných lovišť. Všechny 
nás to zastihlo jako blesk. Těžko se bude 
její místo zaplňovat jak mezi námi 
oldskauty, tak i v ORJ, kde zastávala do 
poslední chvíle funkci hospodářky. Celkem 
je nás nyní v OS klubu 13 registrovaných 
členů, (6 sester a 7 bratrů a 1 neregistro-
vaná). Nadále jsme se pravidelně scházeli 
podle předem vypracovaného plánu v 
klubovně, na zahradě a na veřejných 

skautských akcích. Program jednotlivých 
schůzek i akcí zajišťuje a organizuje vždy 
pověřený člen. Předsedou klubu byl opět 
zvolen bratr Roháček - Háček, hospodářem 
bratr Růžička-Heřmánek, kronikářku až do 
svého odchodu zastávala sestra Sadská-
Dan. 
 Celkem jsme uskutečnili: � 14 schůzek 
v klubovně i na zahradě � 6 celodenních 
výprav � 1 brigádu na OS Salaši � 4 větší 
akce klubu a účastnili se � 2 střediskových 
a � 1 veřejné skautské. 
 Členové našeho klubu působí jako 
činovníci ve vyšších organizačních 
jednotkách. Sestra Partlová-Sova a br. 
Bártík-Nal jsou členy Okresní rady Junáka, 
Ses. D. Roháčková je místopředsedkyní 
Krajské rady Junáka, bratr Slavíček-Thor je 
náčelníkem kmene OS. Všichni vykonávají 
svou činnost s největší zodpovědností, 
přesto, že jsou již v důchodovém věku. 
Ve Svojsíkově oddíle jsou i nadále 
zastoupeny z našeho OS klubu tři sestry a 
jeden bratr. Přijetí bratra Bártíka-Nala je 
v jednání. Letos v květnu jsme se 
zúčastnili, v počtu šesti členů, 
Západočeského Jamboree v Plzni a prožili 
nezapomenutelné okamžiky. I mnohé 
střediskové akce jsou pro nás vždy 
povzbuzením. Na Den sesterství jsme byly 
pozvány našimi mladšími sestřičkami 
z oddílu Mikan, které pro nás připravily 
pěkný program ze své činnosti. Skautského 
Mikulášského trhu, pořádaného všemi 
oddíly, jsme se nejen zúčastnili, ale také 
vypomohli při dodání suvenýrů k prodeji. 
Z tradičních akcí byl uskutečněn již třetí 
ročník skautského pochodu pro veřejnost 
„Za krásami a tajemstvím Karlových 
Varů“, který byl zařazen do kalendáře 
turistických akcí Klubu českých turistů pro 
oblast Krušné hory. Mezinárodní Den 
skautů jsme opět oslavili na naší Salaši 
oblíbenou „Mazancovou soutěží“, kde se 
nejen soutěžilo, ale hlavně pojídalo. 
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Vzpomínková akce na dole „Eliáš“konaná 
ve spolupráci OS a Konfederace 
politických vězňů proběhla opět pietně za 
účasti skautských oddílů karlovarských, 
jáchymovských i chebských. Již tradičně za 
pěkného počasí proběhl výlet do Abertam, 
kde nás s pohoštěním na své chatě 
očekávala sestra Pomněnka. Ve výroční 
den založení naší republiky, 28. října, jsme 
se sešli, tak jako každým rokem, u skautské 
lípy ve Dvořákových sadech. V dušičkový 
den jsme společně položili kytičky se 
skautským emblémem u hrobů našich 
kamarádů na hřbitově v Karlových Varech, 
Chodově a Nové Roli. Vánoce jsme 
oslavili opět vycházkou zimní krajinou, 
posezením v naší útulné Salaši a 
zazpíváním koledy. V posledním dnu 
uplynulého roku jsme společně vyšli 
nejprve do přírody a později poseděli 
v příjemném prostředí restaurace. 
Vyvrcholením naší činnosti byl v tomto 
roce týdenní pobyt v Jindřichově Hradci, 
kterého se zúčastnilo celkem 6 členů klubu 
a dvě nečlenky. Náplní pobytu bylo 
poznávání jak krajiny, tak kulturních 
památek. Byl to krásný týden se stejně 
krásným počasím. 
V závěru díky všem, kteří navštěvovali 
sestru Danu v nemocnici, kteří se starali o 
dobrou organizaci a náplně našich schůzek, 
kteří se starali o klubovnu, o teplo, přísun 
otopu, díky všem sestrám, které připravily 
vždy něco dobrého na oslavy, těm kteří 
organizovali vycházky i pobyty. Díky všem 
za službu celému skautskému hnutí. Se 
smutkem v duši za naši kamarádku Danu, 
ale s odhodláním nevzdat se a putovat dál 
po skautských stezkách plných krásných 
zážitků. 

Háček a Alka 
 

LIST Z KRONIKY 1. klubu OS 
Sedmé letní setkání,  
Den pátý - 5. července  
Předpov ěď počasí:  Jasno, bez srážek, teplota 
23 °C až 27 °C, no ční 13 °C až 9 °C, prom ěnlivý 
vítr 4 m/s. Skutečnost: nebe jako vymetené. 

Události dne: ♣Předseda sněmovny bude mít 
pět zástupců ♣Soud rozhodl, že prokurátor Vaš 
nebude za vraždu gen. Piky potrestán 
♣Povodňové dluhopisy se vyplatily, z každé 
zapůjčené 1000 Kč získali za pět let věřitelé po 
zdanění 349 Kč. 

Okolo Landštejna. Ráno jako vyšité, po 
zimě ani památky. Po snídani je 
organizováno rodinné foto. Chvíli to trvá, 
než se „odborníci“ dohodnou, kde bychom 
měli stát či sedět, bude to asi tím, že se 
fotíme již po několikáté a změna musí být. 
Nakonec končíme opět na lavici na zápraží, 
tam nic nevrhá stíny do obličejů. Než jsme 
se stačili postavit, ztratil se Milda, resp. 
zaběhla se Sindy (už po několikráte) a on ji 
šel hledat, nakonec se oba dostavili a 
mohlo vypuknout hecování Ikara o slavné 
Ikarově samospoušti.  

Odjezd se sice opozdil, ale nevadilo to, 
protože tentokráte nebyl nikde sjednán 
oběd. Na trať vyrazily čtyři vozy. 
Zaparkovali jsme u malého rybníčka poblíž 
zelené značky. Majitel druhého břehu, se 
kterým Zděnda vyjednával, však prohlásil, 
že je zde ochranné pásmo vodních zdrojů a 
že on musí mít mimořádnou výjimku. Po 
výstražné ceduli ani vidu a o malý kousek 
blíže vodě stála další dvě auta bez výjimky. 
A tak se přemisťujeme k rozcestí o kousek 
dál na jiné malé parkoviště. Sirovi 
zůstávají na místě. 

Hned po prvních metrech po zelené značce 
nás čeká překážka, vzrostlý padlý smrk 
ležící přes úvoz, kterým procházíme. 
Musíme se protáhnout jeho korunou, je 
vidět, že tu neprocházíme jako první. 
Okolní terén je nádherný, střídá se úvoz 
s podmáčenými loukami, okolo rostou 
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jalovce, míjíme malý rybníček a 
procházíme vzrostlým lesem. Začínají zde 
nejen borůvky, ale i houby, první úlovky a 
nejčastější houby jsou lišky, nalézáme i 
dost podhříbků a bedel. Jára se ujal 
nosičství centrálního pytlíku a brání sběru 
jakýchkoliv jiných hub, než zná, a tak je 
sortiment velmi omezen. Jak hub přibývá, 
typujeme, na co jich bude stačit, zda na 
bramboračku, kulajdu, či smaženici. Lišek 
přibývá a Jára se prohlašuje za Lišáka 
Pedra. Několik nás spatřilo na větší 
vzdálenost než 10 metrů pěkně vzrostlého 
hříbka, bohužel peprného, tedy žlučáka. 
Cesta vysokým lesem začíná být lemována 
velikým množstvím mravenišť, často od 
sebe vzdálených pouhý metr. Nejde o 
typické velké lesní mravence, ale o menší, 
černé. Určitě se jim zde líbí a dobře daří. 
U dalšího rybníka míjíme několik 
koupajících. Přecházíme z lesní cesty na 
dobře udržovanou, většinou asfaltovou dost 
širokou cestu, v mapě je značena pouze 
jako lesní cesta, pravděpodobně pozůstatek 
vojenského „utajení před nepřítelem“. 
Podle cesty je několik dobře ohrazených 
školek, při pozornějším pozorování 
zejména jedlí. Stále stoupáme až 
k vrcholovému kamenu, za kterým nás 
čeká již mírné klesání. Zde nás předjíždí 
peloton více jak 20 cyklistů. Uplynulo 
poledne, ale žádná nervozita nevládne, 
nemáme nikde zamluven oběd, pohoda. 
Pomalu se přiblížíme k našemu parkovišti, 
vozy jsou v pořádku, nasedáme a jedeme 
k parkovišti pod Landštejnem, kde nás 
vyhlíží Sir. Domlouváme se, zda zařadíme 
prohlídku hradu nebo zajedeme na oběd do 
Nové Bystřice. Je již po jedné hodině, a tak 
vítězí oběd, s tím, že se vrátí zájemci o 
prohlídku, zejména Díďa má velký zájem. 
Než jsme vyjeli, ještě jsme zažili 
nepříjemnou událost, Jára zaparkoval dost 
nešťastně u dvou velkých balvanů, jeden 
byl těsně před ním druhý těsně vedle 

levého předního kola. První pokus s rejdem 
nebyl dobrý a při srovnání kol pro přímé 
vycouvání popojel vůz samovolně až 
k balvanu před vozem. Po obhlédnutí 
situace zvenku vyjel pak bez škrábnutí.   

V restauraci jsme se jakž takž usadili ke 
třem stolům, dokonce si s námi velký stůl 
vyměnili Němci, kterým stačil menší. 
Výběr jídel byl dobrý, obsluha byla oproti 
letošním zkušenostem velmi profesionální. 
Objednávání i obsluha jde hladce bez 
velkého čekání. Aby to nebylo na jedničku, 
jen Barunce přinesli oběd až po urgenci, 
když byli již téměř všichni najedeni, 
viditelně zapomněli. Na omluvu, restaurace 
praskala ve švech. Stalo se, co jsem 
předpokládal, po obědě většina neprojevila 
zájem o návrat na Landštejn, a tak byli 
zájemci zklamáni, Mauglího posádka ještě 
jela na nákup do Stráže, zbytek zpět na 
chalupu. 

Gog 
 
 

ČESKOLIPŠTÍ OLDSKAUTI 
(18. 2. 2003) nepředstavují 
sice početně velkou skupinu, 
ale při významných akcích 
svého střediska či okresu 
nikdy nechyběli. Oldskauti z 

Doks se zúčastnili zimní výpravy do 
Železného Brodu. S tímto střediskem 
udržují už několik roků vřelé 
„sousedské“vztahy, vyměňují si tábořiště i 
zkušenosti. Vypravili se „kolmo“ (t.j. na 
kolech) do Kokořínska a Holanska, ne, 
nevypadlo tam „d“ ,Holansko je okolí 
Holan, do Holandska by to bylo přece jen 
trochu náročnější. Byli také při akci Den 
otevřených kluboven. Však se mají čím 
chlubit. Vybudovali si ji v roce 1970 
v krásném prostředí, v lese na břehu 
rybníka. K tradicím v Doksech patří 
prvomájové setkání na hradu Bezdězu a 
podzimní večer pověstí Dokeska, pořádaný 
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ve městě především pro dětskou veřejnost. 
Tímto způsobem mnohý účastník najde 
cestu do skautského oddílu. 
Kamenický Šenov si připomínal již 650. 
narozeniny města. Při sportovním dnu dětí, 
uspořádaném při této příležitosti, nechyběli 
ani skauti. Spolu s turisty se vydávali na 
výpravu za kvetoucí měsíčnicí. Oheň, 
připomínající upalování čarodějnic se také 
rozhořel za skautské asistence. Robněž 
v Šenově uspořádali Den otevřených 
kluboven a dali tak veřejnosti příležitost 
nahlédnout více do skautské kuchyně. 
Středisko bylo pověřeno uspořádáním 
okresního kola Závodu vlčat a světlušek. 
Zorganizovali ho v Novém Oldřichově a 
zorganizovali ho zodpovědně a velmi 
dobře. Tři všech těchto akcích 
střediska,včetně zimní výpravy na 
Helfenburg, byli samozřejmě i oldskauti. 
 

Česko1ipský 15l. klub OS inicioval vznik 
stálé skautské expozice v okresním muzeu. 
Připravil oblastní sraz oldskautů v České 
Lípě, včetně pohoštění. Podávaný guláš 
sice postrádal vůni ohně, ale byl 
zkonzumován s chutí a bez následků. 
Oldskautská účast na vzpomínkové 
slavnosti k výročí narození TGM měla 
zvláštní půvab. Bystu prezidenta 
Osvoboditele, odhalenou ve dvoraně 
Městského úřadu, totiž vytvořil skaut, 
emigrant František Lipenský. Při setkání 
s ním, po více než 30 létech, bylo o čem 
hovořit. Připomínka vzniku Českoslo-
venska u Lípy svobody se konala rovněž za 
přítomnosti oldskautů. Tento památný 
strom byl na skautský návrh vyhlášen 
stromem roku 2002. 

Tabulka, označující tuto skutečnost byla už 
dvakrát poškozena a čeká na reinstalaci do 
takové podoby, aby byla odolná vůči 
útokům hloupých vandalů. Od třetí 
renesance skautského hnuti u nás, 
shromažďuje a pořádá oldskaut Robin-

Grossmann výstřižky z regionálního tisku o 
práci skautů. Díky jemu má dnes okres 
unikátní archivní materiály. Za takovou 
práci sluší se poděkovat, zmíněnému bratru 
byla udělena a předána Medaile díků. 
Spolu se severočeskou družinou SO byli 
oldskauti na podzimním zájezdu na 
Křivoklát a do Lán. Tam položili květiny 
na hrob TGM, jako výraz poděkování 
tomu, kdo se zasloužil o stát. Českolipský 
bazén se pravidelně. stává dějištěm 
plaveckého zápolení skautů z blízkého i 
vzdáleného okolí. Oldskauti byli opět při 
tom. V soutěžích však postrádali věkovou 
kategorii skautských dědků, a tak fungovali 
jako pomocníci pořadatelů. Pachatel se 
vrací na místo činu, to je tvrzení, platné 
nejen v kriminalistice. Mladí oldskauti ze 
152. klubu se vypravili za tím, co doma 
nemají. Vyjeli si do rakouských velehor, do 
bezprostřední blízkosti nejvyšší hory 
Evropy - Mont Blancu. Snad tu určitou roli 
hrála skutečnost, že někteří z nich před léty 
strávili pár krásných dní u Křemže na 
táboře rakouských skautů z Vídně.  

Zvon jako hudební nástroj nebývá běžným 
inventářem skautských tábora. Jejich hlas 
však patříval ke koloritu měst. Mnohé 
zvony hlasité protestovaly proti sovětské 
okupaci v roce 1968 a od té doby se 
odmlčely. To byl i osud zvonu 
v českolipském husitském kostelíku. 
Oldskauti vylezli na věž kostela, provedli 
fotodokumentaci zvonu, upevnili nové lano 
a tak zvon zprovoznili. Díky jim je město 
bohatší o nedělní vyzvánění. A co za to ? 
Přece radost z dobře vykonané práce a 
právo uvázat si uzel dobrého skutku... 

Sir 
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Pro zamyšlení 
 
O OLDSKAUTSTVÍ 
„Staré větve se musí odřezávat!“ 
Světová kancelář ISGF zaslala svým 
národním organizacím další číslo svého 
měsíčníku „World gazette Mondiale“ 
č 4/2002. V něm otištěn „rozlučkový“ 
projev bývalého zástupce WOSM Steina 
Lovolda, který měl na světové konference 
ISGF ve Vancouveru.  
V rámci odboru náčelnictva kmene OS pro 
mezinárodní spolupráci proběhla diskuse 
k jeho výrokům následujícího obsahu: 
� že skauting je jen záležitostí mladých a 
pro mladé a tvrzení oldskautů, že jsou 
skauti na celý život, je jen jejich 
„tajemství“ a dále,  
� že tak jako v okolí místa konání 
konference „sadaři odstraňovali staré větve 
stromů aby nové mohly růst“, má ISGF 
pečovat o bývalé skauty, kteří již ve 
WOSM či WAGGGS nepracují. 
Br. Obrátil k tomu poznamenává: Skauting 
je dobrý jen pro mladé, není to degradace? 
! Protože jestli oldskaut není skaut, máme 
„dobojováno, prohráno“. Ale i tak se dá 
žít! Je-li heslo „Jednou skautem, navždy 
skautem“ interní věcí oldskatů, pak 
vlastně máme odejít do ilegality. Bratrské 
pouto (v tom dobrém slova smyslu) je tedy 
rozťato, už jsme „jen“ přátelé. Čas 
v přírodě je však nejspravedlivější, všem 
měří stejně, i tento „bratr“ a s ním stejně 
smýšlející budou staří. 
Reakce br. Kamzíka byla: Tento „chlapec“ 
neví, že opravdoví zahradníci, kteří mají 
zájem o stromy, aby nesly dobré ovoce, 
neodřezávají staré větve jako takové, ale 
často naopak leckteré mladé „vlky“ a pak 
ovšem ty větve, ze kterých již mladé 
nerostou, tedy suché. Což za všechny dělá 
„sestřička Smrtka“ a té nepotřebujeme 

pomáhat, ale naopak jí vzdorovat. A už 
zřejmě vůbec tenhle „hoch“ neví, co jsou to 
kořeny, a to byl zástupcem WOSM ve 
světovém výboru  ISGF 6 let!“ 
Tato interní diskuse, o níž podáváme tímto 
zprávu, byla uzavřena takto: 
� bylo dobré, že jsme ve Vancouveru 
neměli osobní zastoupení, neboť na 
takovéhle projevy bychom na místě museli 
důrazně protestovat a toho „bratra“ ve výše 
uvedeném smyslu poučit 
� a že účastníci konference ve Vancouveru 
respektovali jádro našich námitek a ISGF 
je stále „International Scout and Guide 
Fellowship“ s dovětkem „an organisation 
for adults“, což odpovídá pravdě, totiž že 
jsme „organizací pro dospělé“.  
A my to musíme chápat jako nikoliv 
„pálení odříznutých starých větví“, ale jako 
péči o „celoživotní skautování“ ve smyslu 
našeho veřejně známého hesla: „Jednou 
skautem, navždy skautem“.  
Momentální „politika“ některých (zřejmě 
ne všech) reprezentantů WOSM, 
mimochodem povětšinou jsou sami již 
v oldskautském věku, nám v tom přece 
nemůže zabránit! 

 
 

NÁVRAT K PRAMEN ŮM 
O bratru Ruskovi - Šamanovi všichni víme, 
že neumí jen pěkně malovat. Přesvěčme se, 
vybral jsem několik málo kapitolek z jeho 
publikace Návraty k pramenům. 

Úvodem 
Cesta je daleká a namáhavá a vede někam 
za obzor, za náš omezený, úzký lidský 
obzor. 
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Hle, putují po té cestě, dnes jako kdysi, ti 
dva, Učitel a jeho Žák. Co hledají, za čím 
jdou? Snad za tím, co každý z nás hledá: za 
Pravdou, za Nadějí, za vidinou ztraceného 
Ráje. 
Kdo jsou ti dva? Jsou kdokoliv: otec a syn, 
vůdce a jeho svěřenec, starší a mladší, 
moudrý a nezkušený, vidoucí a zaslepený; 
vždy je to Učitel a Žák, Mistr a Učedník, 
Myslitel a Následovník. A někdy vidíš po 
stezkách života kráčet Osamělce, ale nemyl 
se, i to je opět Žák! A jeho Učitel? Tím je 
hlas jeho nitra, vždyť duše je membrána, 
kterou rozechvívá Hlas Boží! 
Pamatuj: ať jdeš kamkoliv, ať mluvíš 
s kýmkoliv, vždy jsi Žákem, můžeš být 
Žákem, měl bys být Žákem! Svého Učitele 
potkáš všude; kdoví, třeba je to ten prastarý 
strom, pod který jsi usedl. 
Ztichni. Naslouchej. Rozjímej. A až se tvá 
duše trošinku zotaví, dej se mnou chvíli 
provázet. Pojď se mnou! Vracím se 
k Pramenům. 

Psáno v zimě na začátku 3. tisíciletí 
s nadějným očekáváním jara. 

Ladislav Rusek 

Kde hledat pravdu  
Šli. Putovali. Toulali se. Dívali se, 
pozorovali, vnímali všechno všemi smysly. 
Uvažovali a rozjímali o všem. A takto 
spolu hovořili: „N ěkteří lidé hledali Pravdu 
v poušti“, vykládal Učitel svému Žáku. „A 
zdá se, že tam se daří rozjímání - dávní 
Pouštní Otcové, poustevníci, nám zanechali 
mnohou moudrost. Také na odlehlých 
horách se daří nacházet Pravdu, i tam byla 
lidem zjevena mnohá tajemství. Mojžíš 
napsal ono Desatero, které má platnost 
dodnes, podle Boží inspirace na hoře Sinaj. 
Já hledám útržky moudrosti v lesích: je to 
nádherné, hluboké učení, ta Lesní 
moudrost! A chovám naději, že časem ty 
útržky, ty střípečky a dílky spojím v jediný 
tvar a celek, v pravdu o smyslu života: 

Lesní moudrost je nakonec životní 
moudrost!“ 
„A proč nejdeš tu Pravdu hledat na poušť 
nebo někam do Himálaje?“, zeptal se Žák. 
A Učitel odpovídal trochu netrpělivě: 
„Vždyť ti to právě vykládám - já ji hledám 
právě v lesích. Les je otevřenou knihou 
Boží, zde je vše, co se lze o životě a jeho 
smyslu dovědět! Bylo by bláhové, abych 
odešel někam do cizích pouští, když jsem 
se narodil zde. Otevřená Boží kniha 
přírody je zde nabízena každému, ale 
většina lidí v ní nedovede číst, ba, mnozí 
tuto zázračnou knihu nedovedou otevřít!“ 

Duše stromu 
„Kde vlastně vězí duše stromu?“, tázal se 
jednou Žák, když odpočívali ve stínu 
mohutného jilmu. 
„Je snad v kořenech, větvích nebo listech?“ 
Učitel chvíli přemýšlel. 
„Ano, snad tomu, co oživuje stromy, 
můžeme říkat duše, i když mnozí, snad 
trochu domýšlivě, přivlastňují existenci 
duše jen lidem a nikoliv dalším Božím 
stvořením, tedy zvířatům a rostlinám... 
Mají-li však stromy svou duši, která řídí 
jejich život, která udržuje plamének života, 
kdykoliv by měl snad zhasnout, pak ji mají 
všude! Rozsekej tento strom, pak zasaď 
jednotlivé haluze a ony se v příznivých 
podmínkách ujmou a znovu z nich budou 
stromy, jako je tento!“ 
„Ale to pak přece bude duší několik. Jak je 
to možné?“, divil se Žák. A tu mu Učitel 
podal toto vysvětlení: „Ne, nevzniknou 
nějaké nové, odlišné duše, nové životy. 
Zřejmě je jen jeden Boží dech, který 
prolíná vším a oživuje všechno! Vniká do 
různých těl asi jako voda, nabereš 
z Oceánu vodu do džbánu a necháš ho 
ponořený v moři, rozumíš? Ale je tu přece 
jen něco, co ti snad lépe vysvětlím na 
svazku slunečních paprsků: vycházejí ze 
Slunce do všech stran, je jich opravdu 
nekonečně mnoho, jsou ještě pořád 
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součástí Slunce a není mezi nimi nejmenší 
skuliny, není mezi nimi mezery, ani když 
jsou milion světelných let vzdálené! A 
přece, čím jsou dál od Zdroje, tím jsou 
slabší. Tím menší už mají sílu, tím méně 
hřejí. Pamatuj tedy, pro čerstvou Sílu nelze 
jít jinam, než, zpět! Ano, veškeré poučení 
z toho zní, snažit se o návrat! Návrat ke 
Zdroji, návrat k Pramenům!“ 
Moudrost lesa 
Žák Lesní moudrosti se zeptal Učitele: 
„Jak se dovím alespoň něco málo 
z tajemství přírody?“ 
„Jen tehdy se něco dovíš, když tajemství 
budeš vidět úplně ve všem!“, odpověděl 
mu Mistr. 
Jindy se ptal Žák takto: „A co je to vlastně 
ta Lesní moudrost?“ Učitel chvíli mlčel a 
pak řekl: „Je to Moudrost lesa, vepsaná do 
všeho Stvořitelem, přijatá a chápaná 
člověkem, doplněná lidským soucitem“. 
„A co je lepší“, neúnavně se dotazoval 
Žák, „chodit pro moudrost do lesů, nebo na 
univerzitu?“ 
„Obojí je dobré“, odpověděl mu Učitel. 
„Ale les tě učí pořád, zde nejsou přestávky, 
vymezené zvoněním, ani prázdniny mezi 
semestry. Jediným školným je tvůj čas, čas 
života. A studium je celoživotní, průběžně 
spojené s praxí. Zde, v lesích, jediným 
indexem, do něhož se zapisují přednášky i 
praxe, je tvé vlastní srdce, a konzultantem 
bude tvé vlastní svědomí!“ 

ZE STARÝCH KRONIK  (2) 
Všechno je jinak, všechno bylo jinak, to by 
mohlo být úvodní tezí dnešní hlavokrytové 
vzpomínky. Skautská pokrývka hlavy jako 
nedílná součást kroje prodělala svůj vývoj, 
podléhala různým změnám. Klobouk jako 
Amerikán býval pro skauty typický, i když 
měl své nesporné nevýhody. Na takovém 
putovním táboře byl neskladný a vyžadoval 
obzvláštní péči. 

A na takovém putovním táboře na jihu 
Čech před druhou světovou válkou přiběhl 
skautík-průzkumník ke své družině celý 
vyplašený, prý viděl turecké skauty! 
Samozřejmě sklidil posměch, kdo to kdy 
viděl Turky v jižních Čechách. Skautík se 
však bránil, vždyť je přece viděl na vlastní 
oči. „Mají skautské kroje jako my, ale na 
hlavách mají místo klobouků fezy.“ 
Zvědavá družina se šla přesvědčit. Byla to 
senzace, v terénu se skutečně pohybovala 
skupina tureckých skautů. Nu což, zkusíme 
tedy, jak vypadá mezinárodní skautské 
bratrství v praxi. Potíž bude v tom, že 
nikdo z českých skautů turecky neuměl. 
Znalost turečtiny byla zbytečná. Ukázalo 
se, že mluví dobře česky., vždyť to byli 
skauti ze Strakonic, kteří nahradili klobouk 
fezem. Propagovali tak výrobek továrny 
svého města. 
A bylo po senzaci,všechno bylo jinak. 
Při druhé renezanci skautského hnutí v roce 
1968 rychle se obnovující oddíly měly 
snahu být co nejdříve krojované, aby 
ukázaly veřejnosti, že skauting v době 
komunistického temna nezahynul. V České 
Lípě řešili problém „co na hlavu“. 
Vojenská správa vycházela skautům velmi 
vstříc a dala jim k dispozici barety. Byly 
oblíbené, zdálo se, že to bude dobré řešeni. 
Ovšem, přece tu byl háček, měly rudou 
barvu a ta se zdála skautům po rudé totalitě 
nepřijatelná. Oldskaut bratr Balú-Rousek 
však našel řešení: prostě barety odbarvíme 
a nabarvíme je, jak budeme chtít. Něco 
věděl o chemii a tak sháněl různé 
chemikálie, tekutiny, prášky a míchal a 
míchal, aby odbarvovač byl co 
nejúčinnější. Připravil zkušební lázeň pro 
baret a ponořil ho do ní na celou noc. 
Ráno, ještě rozespalý, spěchal zjistit 
výsledek svého experimentu. Skutečně, 
baret vypadal po celonočním máčení úplně 
jinak. V chemické lázni se scvrknul tak, že 
by přikryl ne hlavu, ale hlavičku velikosti 
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pomeranče. Jen ta jeho rudá barva zůstala 
nedotčena. Všechno tedy dopadlo jinak a 
českolipští skauti se odbarvených baretů 
nedočkali.  Sir 
ZPĚVEM K SRDCI, 
srdcem k vlasti (7)  
říkávali naši předkové. Dneska už se však 
vlastenectví „nenosí“. U skautských ohňů 
zaznívaly často i písně vojenské. Mnohé už  

upadly v zapomnění, ale jestliže si dnes 
některou „zapomněnku“ připomeneme, 
třebas se současníkům bude líbit. Po 
světové válce byly u nás slyšet písně 
z evropského bojiště „Tvé modré oči slzí“ 
a „Daleko je na Tipperary“. Do skautských 
zpěvníků našel cestu i „Pochod amerických 
námořníků“, s českým textem J. Voldána, 
snad proto, že nám v Čechách to moře 
pořád nějak chybí. 

Sir 

 
Vesele se vlajka třepotá,  
pohrává s ní větru van.  
Naše lodi plují do světa,  
brázdi každý oceán. 

Když na moře lodi vplouvají,  
v přístavu je lidí dav. 
A pak bílé šátky mávají  
námořníkům na pozdrav. 

  

[: Ať je bouře nebo žhavý den, 
 na stráži stát vždycky zvyk; 
.tak je k boji stále připraven  
americký námořník. :] 

[: A když jejich slavná píseň zni, 
je to jako vřelý dík,  
že svobodu vždycky uhájí   
americký námořník. :] 
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RŮZNÉ 
 

 

 
Ročenku kmene  OS 2003  

Pomalu se začíná plnit obálka s příspěvky 
na 1. číslo Ročenky kmene OS jako jeden 
z prvních článků tam bude tento článek o 
prazačátcích kmene dospělých. 

VZNIK A PO ČÁTKY  
hnutí dospělých skautů 
O vzniku jedné z forem skautingu skautského 
hnutí dospělých - oldskautingu u nás. Hnutí, 
které již od svého založení vyvíjelo širokou 
skautskou, sportovní, kulturní a společenskou 
činnost. 1. klub OS Přátelé Vatry byl u toho 
od samého počátku.  

Počátky historie odboru Oldskautů (OS) a 
Táborníků (OST) při Svazu Junáků-Skautů 
jsou spjaty s historií 1. OS klubu Přátelé 
Vatry. Nejstarší klub Oldskautů v ČSR 
vznikl ze XIV. oddílu spolku Junák - 
Český skaut, který po celou 1. válku dobře 
pracoval. Oddíl se plně účastnil 
pomocných služeb Národního výboru 
v Praze v r. 1918. Koncem roku 1918 se 
oddíl přetvořil pod jménem Přátelé Vatry 
na oddíl starších skautů a jeho členové 
přemýšleli na zřízení organizace, která by 
skautské myšlenky zachovala i pro 
členstvo dospělé. Po vytvoření Svazu 
skautů vypracovali s místonáčelníkem 
Janem Novákem a dalšími činovníky Řád 
pro oldskauty a v únoru 1921 byla tato 
větev Svazu uvedena v život.  

Čestným starostou  Sdružení čsl. OS a  
OST byl na valné hromadě roku 1932 
zvolen doživotně Dr. Josef Šimánek. 

Zakládání oddílů Oldskautů a Táborníků 
mělo za cíl, aby bylo zachyceno co nejvíce 
mládeže, která opouštěla chlapecké a dívčí 
oddíly a která chtěla setrvat v tomto 
svazku, jenž jí dal v mládí tolik krásného, a 
považovala za svoji povinnost odvděčit se 

za to, co toto hnutí pro ni vykonalo; dále 
pracovala na rozvoji a zušlechťování 
skautské myšlenky.  

Hlavním úkolem odboru OST byla těsná 
spolupráce se skautskými činovníky na 
výchově člověka po všech stránkách 
mravně dokonalého, samostatného, 
podnikavého, který by byl prodchnut 
obětavou láskou k vlasti. Za tímto účelem 
se snažil odbor OST dodávat skautským 
oddílům schopné vůdce, zúčastnit se všech 
skautských podniků a podporovat oddíly 
morálně i hmotně. 

Odbor OST též sdružoval všechny přátele 
přírody, staré skauty, kteří se z různých, 
často existenčních důvodů nemohli věnovat 
výchovné činnosti v oddílech a toužili i 
nadále se věnovat ušlechtilé činnosti a 
konání dobra ve smyslu skautské ideje. 

Většina OS klubů žila bohatým kulturním, 
společenským i sportovním životem. Kluby 
pořádaly přednášky, exkurze, různé 
skautské speciální a vzdělávací kurzy, 
oblíbené společenské podniky, zájezdy pro 
členy do zahraničí a pod. Knihovny klubů 
obsahovaly často i několik stovek svazků. 
Sport provozovaly OS kluby pro jeho 
rekreační a výchovný význam. Pořádaly 
lyžařské, kanoistické, lehkoatletické, 
cyklistické, plavecké a další závody a 
soutěže. Některé OS kluby měly i hudební 
a pěvecké kroužky.  

Sdružení OST soustřeďovalo kluby, které 
byly jednotně číslovány po celém území 
státu. K založení klubu bylo potřeba 
nejméně 10 členů. Kluby měly kromě čísla 
jméno, dále značku (znak) a vlajku. 
V případě zániku klubu bylo uvolněné číslo 
přiděleno dalšímu  vzniklému klubu. Tak je 
možné pod jedním číslem v průběhu 
několika let zaznamenat i více klubů. Pro 
zajímavost uvádíme některá data a 
dostupnou historii jednotlivých OS klubů. 
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1. OS - PŘÁTELÉ VATRY   
Založen 28. října 1918 v Praze. Barva 
klubu je tmavě zelená. Znakem klubu je 
jednotný tvar erbu, na kterém je položen 
rovnoramenný bílý, červeně lemovaný 
trojúhelník stojící na základně. V něm je 
vepsán modrý rovnostranný trojúhelník se 
základnou nahoře, dotýkající se svými 
vrcholy obrysů vnějšího trojúhelníku. 
V jednotlivých rozích štítu jsou umístěna 
velká bílá písmena. V pravém horním rohu  
písmeno „O“ v levém horním rohu „S“ a ve 
spodním rohu je umístěna jednička. Ve 
hlavě štítu, pod horní hranou, je vyznačeno 
velkými písmeny sídlo klubu, v našem 
případě PRAHA. Existenci tohoto klubu 
zaznamenáváme v letech 1918 až 1948. 
Prvou klubovnu měl klub v domě bývalé 
Staroměstské rychty v  Rytířské ulic 404, 
na rohu ulice Na můstku, kde bývala také 
kancelář skautského ústředí. Začátkem 
dvacátých let získal klub spolu s 12. dívčím 
oddílem suterení místnost v Bílkově 14, 
poblíže Kozího plácku. Koncem dvacátých 
let získal klub pozemek na Libeňském 
ostrově, kde v roce 1931 postavil srub 
Vatra, který byl nejdříve součástí 
oldskautské expozice na Jambore 
slovanských skautů ve Stromovce v Praze. 
Po celou dobu svého působení (1918 až 
1948) vydával časopis Jiskra Vatry. Klub 
pořádal volejbalové turnaje, kanoistické, 
lyžařské a lehkoatletické závody. Vlastnil 
8 chat ve Svatojánských proudech, které 
se dělily na dvě osady: Hiawatha a Nová 
Vatra. Vydal sérii barevných pohlednic 
pro skauty. V roce 1928  měl 36 členů, 
v roce 1932 42 členů. Vůdcem klubu 
tradičním a celoživotním byl Láďa Karel, 
člen výkonného výboru kmene dospělých, 
zemský zpravodaj náčelnictva pro OS. 
Čestnými členy klubu byly bratři: náčelník 
A.B.Svojsík, místonáčelník Jan Novák, 
ústřední zpravodaj náčelnictva za kmen OS 
Dr. Josef Šimánek, místostarosta František 

Kulík, místostarosta E. Schwarzer, brigádní 
generál V. Klecanda a vůdce 16. klubu OS 
E. Kalivoda. Člen oddílu byl také člen 
ústřední rady E. Ledvina a některé známé 
osobnosti, jako člen ND Oldřich Kovář, 
spisovatel Josef Peterka - Bob Hurikán, 
malíř Zdeněk Burián - Burka ad. 

 
Původní článek 

 
První kluby, některé vznikly ještě před 
„úředním“ vyhlášením kmene dospělých 
 
2. OS  PLZEŇ, založený 1923 
3. OS TŘÍZUBA  (1921) ukrajinští skauti 
4. OS BLESK , (1922 až 1935) v Praze  
5. OS  PŘÁTELÉ  PŘÍRODY SIROTCI, (1922 
do 1926) v Praze, později OTAVA, (1930 až 
1953) v Písku 
6. OS DOMOVINA, původně ARGO, na 
Libeňském ostrově (1918 až 1938) 
7. OS VARJAG , početně největší vodácký 
klub od 1923 Praha, klubové barvy zelená a 
modrá. V 1948 převzat Sokolem Praha -
 Nusle, nakonec T. J. Slovan Rudé právo 
8. OS  HIAWATHA ( 1920 - 1938) Praha 
9. OS VYSOKOŠKOLSKÝ KLUB, založen po 
1. svět. válce MUDr. Josefem Charvátem 
v Praze 
10. OS (1922) v Jablonci, (1924 až 1932) 
v Rokycanech 

 

 
Je stále ještě mnoho klubů, které se svou 
historií a svými tradicemi nepochlubily, 
mají příležitost připravit si své vyprávění a 
zveřejnit je společně s druhými v  Ročence 
kmene OS. Zalistujte ve svých kronikách, a 
časopisech, vyzpovídejte pamětníky.  

Gog 
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V Ý Z V A  !  
Tiskové a distribuční centrum shání do 
archivu redakcí staré skautské časopisy 
“V ůdce” a “Junák”, které vycházely do 
roku 1940. Nabídky prosíme směřovat na 
TDC. tel.: 234 621 223  fax: 234 621 399 
e-mail: tdc@junak.cz  adresa: Junák-
TDC, Senovážné nám. 24,  116 47 Praha 1 

Odhalení památníku 
Pražská rada Junáka a družina Strážců 
Svojsíkova hrobu si vás dovolují pozvat na 
soboru 10. května 2003 ve 13,00 do 
Strašnickém krematoriu v Praze 10, kde 
bude na pietním zátiší vstupního areálu 
slavnostní odhalení 

NÁRODNÍHO SKAUTSKÉHO PAMÁTNÍKU 

PRO VĚČNOU PAMĚŤ A ČEST 
ČESKOSLOVENSKÝCH SKAUTŮ A SKAUTEK 
PADLÝCH, UMUČENÝCH A POPRAVENÝCH 

za 1. světové války 1914 - 1918 
za německé okupace 1939 - 1945 

v době komunistické zvůle 1948 - 1989 
Věnují skauti České republiky  v roce 2003 

VZPOMÍNKA 
Musíme bohužel oznámit smutnou zprávu. 
Dne 28. ledna 2003 navždy opustil 
skautskou stezku krajský zpravodaj kmene 
OS bratr Ing. Josef Kapras - Grizzly. 
Poslední rozloučení se konalo 5.února 2003 
v libereckém krematoria. Nezapomeneme. 

ZA KULTUROU 
Neděle 13. dubna 2003. Koncert Due 
Boemi di Praga na Bertramce, při 
příležitosti čtyřiceti let umělecké dráhy 
tohoto světově známého tělesa. Zahájení 
koncertu je ve 14 hodin. 
 
SKAUTSKÁ VÁNO ČNÍ SBÍRKA 

Odezvou na letní po povodně se 
stala Skautská vánoční sbírka, 
kterou uspořádala Pražská rada. 
Vstřícností pražského Magistrátu 
Od září začaly děti ve většině 

pražských skautských středisek vyrábět 

vánoční dárky, suvenýry a drobné 
upomínkové předměty z  přírodních 
materiálů. Úřad městské části Praha 6, 
povolil bezúplatně prodej těchto výrobků 
na tradičních Vánočních trzích v Dejvicích. 
Od 14. do 22. prosince se skauti a skautky 
střídali při prodeji výrobků dětí. Vlastní 
prodej obětavě zajišťovali především skauti 
a skautky z 31. střediska Polaris, za což jim 
i dalším patří velký dík, neboť v mrazivých 
dnech na sklonku roku to byla nelehká 
služba. Byla prodána většina dětských 
výrobků a výnos sbírky dosáhl 20 tisíc 
korun! Celý výnos sbírky bude předán 
Městské části Praha-Velká Chuchle na 
obnovu povodní zničené mateřské školky. 
 

 

Náčelni
cká  

pošta  
Poděkování za PF 
Ještě po vydání prosincového čísla 
Kmenových novin docházely další PF chtěl 
bych touto formou všem poděkovat  

Kmenová porada 
Blíží se kmenová porada, bývá zvykem se 
na ni formou „rozpravy v koutech“ zabývat 
aktuálními problémy kmene a klubů. 
Využijte toho a požádejte o zařazení právě 
vašeho problému do programu. 

E-mailové adresy 
Mnozí jsme se již přesvědčili, jaké výhody 
má pro předávání zpráv mít k dispozici 
vlastní E-mailovou adresu. Pokud ji sami 
nemáme, není nic lehčího, než požádat o to 
naše vnuky nebo vnučky. Budete se divit, 
s jakou nebývalou ochotou nám vyjdou 
vstříc. 
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Oldskautské poděkování za službu 
Stále se projevuje absence způsobu, jak 
poděkovat velkému počtu oldskautů za 
jejich často celoživotní službu. Vzniká 
snaha to nějak napravit, znáte-li řešení, tak 
sem s ním. 

Evidence osobních výročí 
Od vydání evidence osobních výročí 
proběhla nějaká doba, je proto zapotřebí 
aktualizace. Základem seznamu bude stav 
členské základny z registrace členů OS. 
Nehledejte tam proto členy, kteří nebyli 
registrováni. 

Nedostatky při  návrzích medailí 
Při podávání návrhů (vyplňování 
formulářů) na udělování medailí a řádů 
dochází stále ke zbytečným formálním 
chybám. Chybějí některé potřebné údaje, 
není dodržována posloupnost podpisů. 

Dvakrát registrované kluby 
Ve Kmenové knize došlo v několika 
případech k duplicitě klubů. Pokud dojde 
ke změně vůdce klubu, je nutné tuto 
okolnost zohlednit v registraci. Jinak dojde 
k tomu, že klub bude vykázán dvakrát, 
pokaždé s jiným vůdcem. 

Co připravuje lesní škola kmene 
Vedení LŠ kmene rozhodlo zařadit další 
formy kurzů nebo seminářů pro získávání 
některých požadovaných činovnických 
kvalifikací pro výkon činovnických 
„funkcí“. Protože zájemců bývá omezený 
počet a instruktorský sbor také nelze 
donekonečna „nafukovat“, navrhujeme 
následující řešení: LŠ kmene, ILŠ OS, 
Lesní kurzy pro přípravu vůdců klubů nebo 
pro získání OČK (odborných činovnických 
kvalifikací), realizovat vždy podle počtu 
zájemců. Bude proto nutné tento zájem 
vhodným způsobem projevit. 

Z Odboru pro vzdělávání kmene OS 
V průběhu ledna a února proběhly pracovní 

schůzky Odboru pro vzdělávání NOS. Na 
počátku projednali způsob své činnosti a 
shodli se připravit možnost projednat se 
širokou účastí problematiku koncepce 
vzdělávání kmene OS a způsoby získávání 
vůdcovských zkoušek vedoucím klubů a 
zájemcům o Lesní školu kmene OS. 

Nováčkovská zkouška OS 
Již na při několika příležitostech se 
spontánně objevila rozprava o potřebě 
„Nováčkovské zkoušky OS“ pro ty 
oldskauty, kteří do klubů vstoupili bez 
předešlé skautské výchovy, např. z řad 
rodičů mladších členů, a chtějí si složit 
slib. Pokud máte i u vás něco podobného 
zavedeného, pochlubte se, bylo by dobré se 
této záležitosti trochu věnovat. 

Protomy ? - nepřehlédněte ! 
Součástí jednání Odboru pro vzdělávání 
byla informace br. Klabana z Pardubic o 
nabídce výchovného programu Protomy, 
(programové atomy), který umožňuje 
čerpat ze zásobníku již vytvořených 
bohatých programových prvků (více jak 
200 námětů) pro potřebu rádců a vůdce 
v oddílech, ale i potřebu klubů OS. Prvky 
jsou umístěny na wébové stránce a umož-
ňují i jednotlivcům např. plnit některé 
úkoly a vyhodnocovat si dosažené výsled-
ky. O principech metody bylo již 
publikováno na stránkách Skaut-Junák. 
Náměty jsou uloženy na internetu na adrese 
http\\skunipa.web.tiscali.cz  
Také v naší příloze se o systému dočtete.  

Znaky a loga 
Jak jste si asi všimli, při otiskování 
příspěvků z vašich klubů nebo regionů 
přiřazuji většinou znaky vašich měst. Je to 
tím, že nemám dostatek klubových či 
střediskových znak. Pokuste se tento 
nedostatek změnit. Bylo by přeci zajímavé 
mít u svých příspěvků svůj tradiční znak. 
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Abychom usnadnili alespoň částečnou orientaci 
zájemcům, neznajícím češtinu, v tomto periodiku 
českých skautů kmene dospělých, vytvořili jsme 
základní přehled o jednotlivých pravidelných rubrikách 
v anglickém jazyce.  

Redakce  

In order to make orientation in this COSG bulletin a 
little bit easier for those without knowledge of the 
Czech language, we established a basic overview on 
selected regular columns in English. 
Editors 

Resumé  
 

KMENOVÉ
NOVINY OS

Občasník kmene dosp ělých

 
(The Intermittent Bulletin for COSG) 
An overview on articles and their characteristics in 
English. Selected excerpts from articles contained in 
this Volume of KN. 
 

K M E N O V É  Z P R Á V Y  

 
(COSG NEWS) 

The most important information like decisions of the 
COSG Council. News from District Councils. 
 

Ze skautského    
světasvětasvětasvěta    
(From the Scout World) 

� WgM on the Czech Old Scout Wood badge     
       Course 
� ISGF 50 Years´ Good Deeds 
 

z klubů   ( C l u b  n e w s ) 
Diverse information from the OS clubs on their 
activities and occurrences… 

PRO ZAMYŠLENÍ  
( R E F L E C T I O N S )  
Works by COSG members, original articles, essays, 
viewpoints, scout philosophy… 

Ze starých kronik  (2) 
( From the Old Chronicles  (2)) 
Regular chapter oriented on excerpts from old patrol or 
troop chronicles and/or historic scout magazines. It is 
incorporated in order to help remind of various stories 
and the ways of exercising scout activities in the old 
times by using narrations by originally involved 
persons.  

ZPĚVEM  K SRDCI,  srdcem k vlasti (7)  
 (SING A SONG, LOVE YOUR HOME PART 7) 

It contains regular contributions on 
Scout/Guide songs and singing in OS 
clubs. Just recently, this column has 
replaced a similar part dealing with 
Scout/Guide vociferations. Example: 

 “Our ancestors used to say: ´Sing a song, love your 
home´. But the young people at present times not only 
read simply a little, but also sing seldom a song. Do 
you think that Old Scouts/Guides cannot learn today’s´ 
songs?” 
 

Různé      (Miscellaneous ) 
Invitations, notes, remembrance of important persona-
lities, jubilees, attractions, schedule of activities etc…  
 

 

Náčelnická pošta 
( T h e  C O S G  P r e s i d e n t ´ s  f i l e )  

Inspiring ideas, thanksgivings, notices, calls, questions 
and/or complains from the COSG members, club 
masters or commissioners, as well as from contributors 
to this bulletin. 
 

PŘÍLOHY  ( Inset documents) 
Indications on important occurrences within COSG 
and/or in the Scout Movement, international 
Scout/Guide activities… 
� The lecture, given by Gerda - Maria Pazdera,  
during the final session of the Old Scout Wood badge 
Course 
� Report on the traditional winter hiking over the  
Brdy Mountains  
� Celebration of the Thinking Day on February 22nd 
� The scout internet programme to offer various 

plays and different additional programme 
components useful for scout troops 
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